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I Handicaprådet i Nyborg vil vi gerne være med til at fremme forståelsen for 
vilkårene for mennesker med funktionsnedsættelser. 

Handicaprådets hovedformål er i det daglige, at rådgive Byrådet i 
handicappolitiske spørgsmål. Rådet medvirker til, at fremme et samarbejde 
mellem Nyborg Kommune og kommunens forskellige foreninger, brugerråd og 
klubber, der arbejder for at forbedre vilkårene for børn, unge og voksne med 
nedsat funktionsevne i Nyborg Kommune.

Handicaprådet består af 5 repræsentanter fra henholdsvis Gigtforeningen, 
Sind, Dansk Handicapforbund, Dansk Blindesamfund og Lev. Tre politikere er 
udpeget af Byrådet og to repræsentanter fra Socialafdelingen.

Jens-Kimer Jørgensen - Vej og Park, Lone Lillegaard Hartig – Socialafdelingen, Martin Stenmann (A) 
– Byrådet, Jan Budde - Dansk Handicapforbund, Birthe Rasmussen - Gigtforening, Inge Nybo 
Mikaelsen – SIND, Rameesh Sambanther (A) – Byrådet, Ole Skovsbøll - LEV, Anja Kongsdal (V) - 
Byrådet, Mitzi Faarbæk - Dansk Blindesamfund

Handicaprådet kan ligesom de tidligere år se tilbage på et travlt og virksomt år 
med mange og forskellige opgaver.
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Rådsmøder
Handicaprådet har holdt seks rådsmøder. 

Vores rådsmøde i marts blev afholdt på Aktivcentret i Ørbæk, hvor vi havde en 
god dialog med ”Halvejserne”. De er en gruppe af borgere med 
funktionsnedsættelse, som i den tidligere Ørbæk Kommune, nu Nyborg 
Kommune, dannede en gruppe. De samles hver fredag formiddag på 
Aktivcentret i Ørbæk. Gruppens formål er, at være hinandens netværk, støtte 
hinanden og udveksle erfaringer i forbindelse med tildeling af hjælpemidler og 
personlig pleje. De arbejder også for en bedre tilgængelighed. På mødet gav 
vi hinanden en orientering om vores arbejde og vi drøftede det fremtidige 
samarbejde.

På mødet i juni fik vi besøg af lederen af Sundhed og Træning, Belinda Rudolf 
Lauanni Juul, der gav et oplæg om genoptræning.

I forlængelse af rådsmødet i september, havde vi det årlige møde med Social- 
og Familieudvalget. På mødet drøftede vi ledsagerrabat, tilgængelighed i de 
kommunale bygninger samt projektet ”En borger en plan”.

Orienteringssager fra de politiske udvalg
På Handicaprådets møder har følgende emner og sager fra udvalgene blandt 
andet været behandlet: 

- Styringsaftale 2018. Udviklingsstrategi 2018. Det specialiserede
  socialområde
- Handleplan for politisk aftale 2017-2020 for Socialafdelingen
- Bastionen: Renovering og ombygning 2016 og 2017
- Kerneopgave og tilfredshedsundersøgelse
- Høringssvar. "Ændringer til Støttecentret Ådalen”
- Anmeldt tilsyn på Nyborgværkstedet, Socialafdelingens institutioner 2016.
  Nyborg Kommunes eget tilsyn. 
- Ny takstmodel vedr. socialpædagogisk støtte på bostederne 
- Socialtilsyn Syd - Tilsyn 2016 på Carlsminde Kollegiet 
- Socialtilsyn Syd - Tilsyn 2016 på Projekthuset Kilden 
- EDEN-metoden på plejecentre 
- Kerneopgave og de fire værdier i Sundheds- og Omsorgsafdelingen med
  høringssvar
- Status på implementering af Pårørendepolitik 
- Budgetønske: Etablering af handicaptoilet på Plejecenter Rosengården 
- Høringssvar: Evaluering af varmtvandstræning
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- Orientering om reglerne for helbredstillæg til briller  
- Strategi for Rehabiliteringscenter Jernbanebo 
- Pladser i demensklubben
- Udkast til strategierne "Sund Ungdom" og "Arbejdsrettet Rehabilitering"
- Opgørelser fra Ankestyrelsen 4. kvartal 2016
- Socialtilsyn Syd - anmeldt tilsyn 2017, Støttecentret Søjlen
- Socialtilsyn Syd - Tilbud ophørt 2017, Støttecenter Ådalen
- Udkast til potentialeafklaring om eventuelt etablering af et kommunalt
  aflastningstilbud
- Oplæg til udvalgsbesøg i Højbo
- Åbning i Værestedet ved Søjlen om sommeren 
- Tilsagn fra ansøgningspulje til understøttelse af omlægning til en tidlig og
   forebyggende
   indsats på området for udsatte børn og unge 
- Danmark spiser sammen 2018
- Orientering om Strategi for arbejdsrettet Rehabilitering og Sund Ungdom  
- Orientering vedr. KORA projekt
- Socialtilsyn Syd - Tilsyn 2017, Bofællesskabet Højbo - Tilsyn 30. august
  2017 
- Socialtilsyn Syd - Tilsyn 2017, Carlsminde Kollegiet - Tilsyn 14. september
  2017

Skriftlige henvendelser
I løbet af 2016 har Handicaprådet afsendt følgende høringssvar og udtalelser:

 Handicaprådets høringssvar til ” Forslag til ny organisering af 
specialskolerne”

 Handicaprådets høringssvar til ” Kerneopgave og de 4 værdier - 
Sundheds- og Omsorgsafdelingens fælles retning”

 Handicaprådets høringssvar til ” Kvalitetsstandarder vedr. 
genoptræning”

 Handicaprådets høringssvar til ”Evaluering af projekt 
varmtvandstræning”

 Handicaprådets høringssvar til ”Kvalitetsstandarder for forebyggende 
hjemmebesøg, praktisk hjælp, personlig pleje, madservice, afløsning, 
ældre- og plejeboliger”

 Handicaprådets høringssvar til ”Sund ungdom” og ” Arbejdsrettet 
Rehabilitering”

 Handicaprådets høringssvar til budget 2018
 Høringssvar ang. udbuddet af børnehjælpemidler, samt diverse 

udbudsbetingelser
 Høringssvar vedr. ændringer af Støttecentret Ådalen
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Øvrige aktiviteter
Handicaprådet har deltaget i Det Centrale Handicaprådsmøde på Nyborg 
Strand 7. februar 2018. Overskriften var ”Hvordan bekæmper vi fordomme om 
mennesker med handicap.”

6. april 2017 deltog repræsentanter fra rådet i en konference, for kommunale 
Handicapråd i Region Syddanmark, afholdt i Ringe. Her var emnerne 
tværfagligt samarbejde i forvaltningen samt samarbejde og dialog. Dette er et 
arbejde som også er igangsat i Nyborg. Det arbejde vil vi følge det kommende 
år, da et helhedsorienteret tilgang kan lette samarbejdet mellem borger og 
forvaltningen.
Handicaprådet har deltaget i et driftsorienteret tilsyn på Nyborgværkstedet.

Handicaprådet har deltaget i interessentmøder om planerne med multibassinet 
i marinaen og kommunens nye friluftsstrategi.

Uddeling af Handicapprisen
Torsdag 7. december 2017 uddelte vi vores årlige Handicappris. 
Handicapprisen tildeles en person, forening eller virksomhed, som har ydet en 
indsats på handicapområdet i løbet af året. Prisen gik til Ullerslevspejderne v/ 
Rikke Koch-Poulsen. Derudover var Tina Andersen, Måre, og Halvejserne 
Ørbæk, indstillet. Fra Handicaprådets side vil vi gerne ønske dem alle stor tak 
for deres indsats!
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Til prisuddelingen var der et foredrag af henholdsvis Stig Pryds og Martin 
Lang. Stig satte i 2017 verdensrekord i længste fridyk i åbent vand - 180 
meter, dét på trods af at han lever med en funktionsnedsættelse. Efter at have 
tilbragt 5 år med smerter- og 
medicinforbrug forårsaget af 
psoriasisgigt, fandt han 
fridykningen og vejen tilbage 
til en fantastisk version af sig 
selv. Fra at have følt sig som 
en krøbling, blomstrede han 
op til en fantastisk 
sportsmand, der kunne vise 
sine børn og omgivelser at, 
hvor der er livsvilje er der 
også en vej. Den rejse gav 
han tilhørerne et indblik ind i.

Senere fortalte Martin Lang om sine bedrifter på ryttercyklen, og ikke mindst 
om hans deltagelse ved DØVE-OL i Tyrkiet 2017. I 2015 vandt Martin i øvrigt 
vores Handicappris. Det gjorde han fordi, han er et eksempel på og forbillede 
for mange unge i samme situation, og at han er en ung mand med en masse 
gåpåmod, livsglæde og en positiv ånd. 

2017 blev også afslutningen på dette Handicapråds arbejde. Denne 
byrådsperiode slutter og et nyt Handicapråd træder i kraft efter årsskiftet. Vi vil 
i den forbindelse gerne takke alle vore samarbejdspartnere og de mange 
mennesker, der frivilligt eller professionelt arbejder på, at forbedre livet for 
kommunens borgere med funktionsnedsættelse.

Vi ser frem til, at det gode og vigtige arbejde fortsætter i 2018, når det nye 
Byråd og det nye Handicapråd træder i kraft. 

På vegne af Handicaprådet

Martin Stenmann Ole Skovsbøll
formand næstformand 
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